
ملخص:
تهدف هذه الدراسة إلى إبراز الدور الحيوي الذي يلعبه نظام المعلومات المحاسبي في دعم وتفعيل نظام الرقابة الداخلية داخل المؤسسات الاقتصادية، وذلك من خلال تحليل العلاقة بين فعالية النظام المحاسبي وجودة العمليات الرقابية. وتمثلت مشكلة الدراسة في التساؤل حول مدى إسهام نظام المعلومات المحاسبي في تحقيق رقابة داخلية فعّالة، خاصة في ظل التحديات التكنولوجية والتنظيمية التي تواجهها المؤسسات الجزائرية.
اعتمدت الدراسة على المنهج الوصفي التحليلي واستخدمت الاستبانة كأداة رئيسية لجمع البيانات من عينة قصدية من المحاسبين والمدققين ومسؤولي الإدارة المالية في عدد من الشركات بولاية سطيف. وتم تحليل البيانات باستخدام أدوات إحصائية متنوعة، منها معامل الارتباط وتحليل الصدق والثبات عبر برنامج SPSS.
أظهرت نتائج الدراسة وجود علاقة ذات دلالة إحصائية بين كفاءة العاملين على نظام المعلومات المحاسبي وفعالية نظام الرقابة الداخلية، كما بينت أن التكامل بين النظام المحاسبي وباقي الأنظمة المعلوماتية يعزز من دقة البيانات ويقلل من الازدواجية، ما ينعكس إيجابًا على الأداء الرقابي.
خلصت الدراسة إلى أن نظام المعلومات المحاسبي يُعد ركيزة استراتيجية لا غنى عنها في بناء بيئة رقابية فعالة، وأوصت بضرورة تطوير هذا النظام من خلال تحديث البنية التقنية وتكوين الكوادر البشرية لضمان الاستمرارية والشفافية وتحقيق الأهداف التنظيمية للمؤسسة.
Abstract:
This study aims to highlight the fundamental role of the Accounting Information System (AIS) in strengthening and supporting the internal control system within economic enterprises. It examines the relationship between the effectiveness of the AIS and the quality of control processes, particularly in the context of technological and organizational challenges facing Algerian institutions.
The main research question addressed is: To what extent does the AIS contribute to the effectiveness of internal control in economic companies located in the Wilaya of Sétif? To answer this, the study adopted a descriptive and analytical methodology, using a structured questionnaire distributed to a purposive sample of accountants, internal auditors, and financial managers. Data were analyzed using various statistical tools, including correlation coefficients and validity and reliability tests, via the SPSS software. 
The results revealed a statistically significant relationship between employee competence in using AIS and the effectiveness of internal control. Furthermore, the integration of AIS with other information systems was found to enhance data accuracy and reduce redundancy, thereby improving control performance. The study concludes that the AIS represents a strategic foundation for building an effective internal control.
Environment. It recommends investing in technological infrastructure and enhancing human resource capabilities to ensure transparency, sustainability, and the achievement of organizational goals.
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